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K živinorejski enkeii. 

T. 
Dne 23. marca t. 1. se je vršila pri poverjeništ-

vu za kmetijstvo v Ljubljani živinorejska enketa. — 
i Zbranih je bilo nad 50 kmetijskih veščakov in kme 
j tovalcev iz vseh delov Slovenije, Gorenjci in Doleni
| ci, Kranjci, Štajerci in Korošci ter zastopniki tudi iz 

Prekmurja. Obravnavale so se smernice za bodoči 
napredek naše živinoreje, posamezne točke je objasnil 
javnosti referent za živinorejo pri kmetijskem pover
jeništvu, obravnavalo stvarno in s prepričanjem, da 
v preteklosti nismo imeli srečne roke pri pospeševa
nju to za slovenskega kmeta najvažnejše panoge. Po
dati hočem v seriji člankov nekatera na enketi spro

| žena mnenja raz stališča kritika: razbistriti je treba 
j šo nekatere manj srečne pojme. 

Vodilna misel enkete je bila, da moramo izbolj
šat« našo deželno živino na enak način, kakor so iz
boljševali svojo živino drugod, to je: odbirati doma 
najboljše, gospodarsko najlepše živali za pleme bi u
stvarjati iz njih rodovine. Križanje s tujimi pasma
mi, na kar smo pokladali pred vojno vso našo nado» 
se je zavrglo skoraj enoglasno kot brezuspešno t ra 
tenje narodnega premoženja ec" '»lo v korist tujcem., 
Prav umestno se je izrazil v tem oziru — pri debati 
o sposobnosti tujih pasem za naše razmere — kmet. 
svetnik Rohrman »hišo zidajmo od tal in ne od stre
he dol": žlahtna živina predstavlja krono ali streha 
na hiši kmetijske umnosti, streho pa postavim na 
veako stavbo še le, čim je v temeljih že dograjena« 
Razveseljivo je dejstvo, da je ta misel pri nas taka 

Gospodarstvo. 



.gladko in hitro v splošno kmetijsko javnost prodrla. 
Na Danskem se je bojevalo za njo nad 30 let (od leta 
1840 do leta 1874) med strokovnjaki in trajalo je nato 
fie 7. let, da je prodrla med kmetsko ljudstvo (1. 1881). 
To kaže, da smo Slovenci bolj odprte glave, kakor 
Danci, le manj praktični smo od njih — vendar tudi 
slednja trditev (glede praktičnosti), ne velja našemu 
kmetu. 

Nadalje se je splošno povdarjalo, da se mora
rvs otresti ne le v teoriji, marveč tudi v praksi onega 
formalizma, ki je toliko škodil nemški živinoreji in se 
s tako \nemo gojil v nemških kmetijskostrokovnih 
šolah ter skozi te zanesel i k nam. Živinorejec mora 
ceniti — razven pri konjih — pri svoji živini ne ka
ko športno lepoto ali one koristne lastnosti, s kateri
mi se spaja neposredni in najvišji užitek. To načelo 
sa na enketi sicer ni dovolj močno naglašalo, ker se 
mnogi, enkrat vkoreninjenega naziranja ne morejo kar 
cou noč otresti. Vendar pa je v splošnem prodrlo — 
eoprav no Se zelo izrazito, kakor nam izpričujejo one 
štiri pasme, xi se bodo zaenkrat še gojili \v Sloveni
ji, kjer bi zadostovalo gojiti enobarvno sivo živino, 
brez ozira na barvne nianse in pa rdečecikasto živi
no, brsz ozira na barvne nianse* mesta in širokost 
lis, ter morebiti staro, enobarvno, rdečo bohinjsko 
pleme, če je te živine še ostalo toliko, da se bo moglo 
obnoviti kot samosvoje pleme. Bistvenih razlik med 
simentalsko in pinegavsko ter marijadvorsko in po 
mursko pasmo z ozirom na njih koristne lastnosti i 
£ak ni, zato bi naše bodoče pasme mogU označiti ta 
kole: slovenska enobarvno siva dolinjska goved, 
siovnska rdečecikasta planinska goved, ter rdeče 
hrt injsko ali alpsko pleme — dovolivši raznim govej
rnra rodovinam vsakojake barvne nianse in razliko
vanja v tipih, da se le morejo umestiti v okvir ene 
ali druge slovenske, za dotični okraj predpisane go
vedi. V bodočnosti je dvomljivo, da bi nam kdo simen

talea plačal dražje kot pinogavoa ali sivoa, ker je 
danes itak že vsakdo prepričan, da se z imenom ali 
tipom simentalca ne vežejo absolutno nobene posebno 
koristne lastnosti: živimo v dobi realizma in materi
jalizma na gospodarskem polju — in otresti se je 
hlapčevstva pri imenovanju govedi. Vendar zaenkrat 
po en^eti sprejete štiri goveje pasme — bela marija
dvorsKa, rumena pomurska, rdečecikasta pinegavska 
in rumenolisasta simentalska — sama ne sebi ne bo
do ovirale našega napredka na nolju živinoreje, ako 
so bomo znali v praksi otrebu vsakega glubega ior
malizma in pasemska razlikovanja po lastnem prev 
darku, brez ozira na nemške predpise določiti. 

Mnogo si obetamo od novega bodočega držav 
nega živinorejskega zakona, ki je bil lansko leto v 
načrtu sprejet na živinorejski enkoti v Zagrebu in ki 
določa snovanje občinskih in okrajnih živinorejskih 
odborov, katerim bo poverjena vsa skrb za napredek 
živinoreje v občini in okraju. Morebiti da nas up, ki 
ga stavljamo na delavnost teh odborov, ne bo varal, 
morebiti pa tudi, da njih podrobno delo ne bo preko
lačilo v vrednosti ničlo: prisibena jed redkokedaj te
kne/ Pri vsaki tekmi je eden naprej in eden zadaj, 
vsi naenkrat ne pridejo nikdar do cilja — vsak na 
predek pa predstavlja tekmo za zvišanje donosnosti 
in blagostanja in tudi za njega veljajo praktična pra
vila običajnih tekem. Vendar danes se ne smemo še 
prenagliti s presojanjem praktičnosti in pomena živi
norejskih odborov, ker nas je svetovna vojna poduči
la, da presojanje bodočnosti ne spada v delokrog na
vadnih zemljanov in da se znajo prav grdo varati 
najbolj dalekovidni in bistroumni diplomati. Do sedaj 
so napredek na polju živinoreje vodila v vseh kultur
nih državah razna živinorejska društva ali njim so
rodne zadruge, deloma z lastnimi sredstvi, deloma z 
rednimi podporami od strani države. 

O vprašanju vinskih cen je prinesel nemški 
strokovni Hst „Neue Wein Zeitung" v št. 25̂ 50 me
seca junija zelo podučen članek izpod peresa vinar
skega strokovnjaka Andorja Teleki, ki ga hočem tu
kaj podati v glavnih potezah: 

„Stara pregreha naših vinogradnikov je, da so 
slede cen ali polni nebeškega veselja, — ali pa žalo
stni do smrti. Isto velja o bratvi. Danes še upajo 
na nebotične cene — ko pa izide v kakem listu, od 
kakega gospoda, ki pride zelo redko v gorice, poro
dilo o »izvrstni bratvi", M se pričakuje, začnejo ce
ne takoj padati. Poročilo prestraši najprej nekaj vin
skih špekulantov po kavarnah, ki nimajo niti lastnih 
vin, in banke jim zavijejo vrat. Trgovci si ne upajo 
več kupovati, vinogradniki začno siliti s prodajo svo
jih vin in kakor ogenj se razširi pročilo, da se bo le
tošnjo jesen dobilo vino napol zastonj in da bo poso
da več vredna nego vsebina. 

Prerokovanje je sicer zelo nehvaležno delo, ven 
dar pa si upam trditi, da letošnjo jesen ne bomo ime
li nikjer nizkih cen in da je sedajno padanje samo 
jnunoidoča prikazen iz sledečih vzrokov: 

t. Ni res, da bomo imeli letos izvrstno bratvo. 
Nastavek in razvoj grozdičev kaže k večjemu na sre
dnjo trgatev, če bo šlo vse dobro. 

3. Površina vinogradov se je od začetka vojne 
zmanjšala za eno tretjino.. (Gotovo misb tukaj na vi
nograde po vsej Evropi).. 

8. Vinska trgovina ima le majhne zaloge in ži
vi takorekoč iz roke v usta. Razun nekaterih vinskih 
okolišev so tudi zaloge pri vinogradnikih zelo pičle., 

4. Cen« vinu, katere najdemo po časopisih, so 
le nominelBe, ker se skoraj ničesar ne kupuje; pri 

Kaj bo z vinskimi cenami? 
Piše: Rob. Košar. 

> nim vinskim veletrgovcem, katerih jih imamo frsafeu 
I tudi nekaj. Ker je zadeva zelo važna in nujna — na? 
'i delo merodajni činitelji! 
j Ivan Dolinšek, 

j Goja domače češplje. 
Cešplja je na Slovenskem in sploh v balkansHH 

t deželah kaj priljubljeno drevo. Donašala nam je do
; sedaj, kar upamo bo tudi v prihodnje, mnogokater« 
j koristi svojemu oskrbovalcu. V nekaterih krajih, po * 
i sebno v delili Rumunije prideluje se iz češpelj celo 
( neka našemu sadjevcu podobna pijača. Dandanes si
( cer češplje ne bomo sadili v prevelikih množinah, kec 
j nam druga sadna plemena donašajo več dobička, ven 
j dar se bo še marsikje našel primeren prostor, kjerj 
| bo nam tudi ona donašala gotove koristi, posebno te
[ daj, če se razširi izdelovanje sadnih mezg. 

Naši predniki vzgoje Češpljevih dreves niso po* 
j znali, skopali so enostavno koreninske izrastke sta
\ rejših češpelj in jih presadili. Ker pa je ljubi stvar
l nik v naravi že vse tako uredil, da podeduje vsako, 
! živo bitje na tej zemlji od rastline matere vse dobro 
i in slabe lastnosti, podeduje zategadelj tudi češplja 
f lastnost poganjanja koreninskih poganjkov. Kako ne
« všečni so nam ti, vedel bo najbolj povedati kosec, ki 
| si je kosivši pod takim drevjem oškrbil koso, če pa ia 
j ' bil bosonog, si je po vrhu še ranil noge ter potem v: 
[ svrho osveženja spomina na neumnost, ki so jo za
| grešili pri sajenju on ali! njegovi predniki, par led* 
i nov šepal. Tudi ako zemljo pod češpljami obdelujemo* 
S nam ;ti izrastki nagajajo. 

Nastane vprašanje, kako se tega obvarujemo? 
' Dokazano je, da češpljeva drevesa vzgojena iz seme
I na (koščic) nikdar ne poganjanjo onih izrastkov« Ja
! sno nam je torej, da bomo v bodoče češplje razmno* 
i zevali edinole s semeni, Koščice vtaknejo se takoj v, 
f jeseni v zemljo 5 do 8 cm globoko. Napačno bi bilo, 
| jih posušiti, ker izgube na ta način za isto leto kalji* 
| vost. Ako hočemo si vzgojiti posebno izborno drevo » 
| lahko divjak še požlahtnimo s cepiči od kakega nam 
I dopadljivega drevesa. Krono vzgojimo si ravno tako 

!

kot pri jablanah s 6 vejami, katere moramo po sadit
vi že prvo leto obrezati, ker nam ona drugo leto ne> 
bi pognala več, zato so krona pri koščičastem sad 
nem plemenu že v prvem letu delinitivno obreze, 

V poznejših letih kolikor mogoče malo obrezu* 
jemo in odstranjujemo samo pregoste mladice, pr i 

I krajšujemo pa samo dolge in šibke, da jih s item o
j krepimo in vzgojimo tako čvrste veje, ki bodo zmožna 

nositi pezo sadja. Ker češplja cvete in prinaša sad 

I samo na enoletnih mladicah, je dobro ako jo v starej
ših letih včasih pomladimo. Za zemljo je pa češpljo* 
vo drevo zelo občutljivo, le v rodovitni zemlji nam bo, 
ona prinašala redno sad, zato moramo zemljo poseb

, no pod češpljo večkrat prerahljati in pognojiti. Izku
| šnja sama nas uči, da prinašajo ona drevesa, kate

I ra so vsajena v obližju kake njive iz katere srkajo 
hranilne snovi, veliko rednejše sad kakor one, ki so 
vsajene na kaki pusti zemlji. 

Predvsem držimo si pa pred očmi pravilo: Raz
množujmo češpljo edino le s semeni, nikdar ne sadi
mo koreninskih izrastkov! Ravnajmo se posebno pri! 
sadjarstvu po novejših izkušnjah^ da s tem pospešu
jemo sadjarstvo in ne postanemo grobokopi te nams 
tako koristne panoge gospodarstva. 

Kmetijska podružnica Maribor in okoliš prire
di v nedeljo 5. septembra t 1. v dvorani okrajnega 
zastopa predavanje „0 priklopu občin okoli Maribo
ra k falski elektrarni." Začetek ob 9. uri. 

Priklop občin okoli Maribora k lalski elektrar
ni. Tekom te jeseni dobi mesto Maribor luč iz ialska 
elektrarne. Potem pa pridejo okoliške občine na vr 

. sto. Toda električna moč se da uporabljati ne le v; 
svrho luči, ampak tudi kot gonilna sila, kar je za 
kmetsko prebivalstvo posebnega pomena. Treba se bo 
torej vsakemu posestniku okoliških občin v kratkem 
odločiti, ali se bo posluževal električne sile ozir. ko
liko je bode vzel in v katere svrhe. Da se stvar vsa
komur toliko razjasni, da se bo lahko odločil tako ali 
tako, priredi Kmetijska podružnica Maribor in oko
liš predavanje, naznanjeno v tem le listu, in vabi 
vsakega, da se ga udeleži. 

Mozirje. Kmetska zveza je priredila dne 15, avi 
gusta gospodarsko politični shod, katerega se je ude
ležilo lepo število posestnikov. Govornik g. dr. Ogri
zek je v lepih podučljivih besedah orisal položaj ju
goslovanskega kmetijstva, naše valutfe in trgovine.
Obrazložil je zadružno delo, s katerim si ljudstvo ko
risti na ta način, da prodaja svojo izdelke skupno v. 
tujino in dobiva tuje izdelke iz tujine skupno potom za 
druge. Ves dobiček, katerega drugače shranjujejo rai 
zni trgovci in prekupci, ostane med ljudstvom. Go
vornik je povdarjal potrebo izobrazbe ljudstva. Taj
nik Kmetske zveze jo naznanil, da je sklenil odbor, 
ustanoviti rudi v Mozirju odsek celjske Gospodarska 
zadruge ter je vpisoval ude. Povedal' je tudi, da bo 
dne 29. avgusta drugo zborovanje, na keterem se bo
do še novi udje sprejemali, pobirali deleži in odbori 
izvolil. Kdor hoče še pristopitif naj pride, kakor tudi 
oni, ki so že pristopili, se naj zanesljivo udeleže te« 
ga zborovanja. Samostojni se zborovanja pri Kolenom 
niso udeležili, ker si ne upajo Javno svojega stališča 
povedati, ki ljudstvu nič ne koristi, ampak le škoduje* 
Nato so je zborovanje zaključi 

Razstava perutnine. Kakor slišimo, bo Kmetij
ska podružnica Maribor in okoliš 23. m 24. oktobra 
t. 1. priredila za ves sodnijski okraj mariborski na 
Gambrinovem vrtu v Mariboru razstavo perutnine tu 
sicer samo kur in petelinov. Ta razstava bo imela na 
men, našemu kmetskemu prebivalstvu Iz nova poka« 

najmanjšem povpraševanju po vinu, M cene takoj po
skočile. 

5. Vinogradniki niso imeli nikdar približno ta
ko visokih stroškov za obdelovanje goric, kakor le 
tos. Pridelovalni stroški letošnjega vina bodo tudi v 
slučaju srednje vinske letine izredno visoki in vino
gradnikom v resnici ni potrebno, da bi delali z izgu
bo." 

Mislim, da se strinjajo navedene točke po veči
ni tudi z našimi razmerami v sedanjem času. Vsako 
leto opazujemo ob tem času podanje cen, ki dosega 
pred bratvo najnižjo stopinjo. Med bratvo, navadno 
pa po bratvi začnejo cene zopet lezti kvišku. Tudi 
letos ne bo izostal ta pojav, ker v. mnogih krajih ne 
bo niti srednje bratve. Ponekod je peronospora uni
čila 50% vsega grozdja, drugod pa je pepel (oidij) 
vzel isti in še višji odstotek. Ne prenaglimo se toraj 
s prodajo letošnjega vinskega pridelka iz strahu pred 
nadaljnim padanjem cen, posebno, ker obeta letošnja 
kapljica biti res dobra. Podbirajmo v goricah! Po 
iščimo vso slabo, od pepela ali peronospore napadeno 
gnilo ali razpokano grozdje in porabimo ta nezdravi 
sad za domače potrebe. Zdravo in lepo grozdje pa 
spravljajmo v zdravo in čisto posodo, kajti dobra ka
pljica bo vodno našla dobrega kupca. 

Razun dobrote naših vin, pa bfc> najvažnejši 
pripomoček za dviganje vinskih cen — trdna in moč
na organizacija vseh vinogradnikov Jugoslavijo. Ta 
organizacija se že snuje in naj ne bo slovenskega 
vinogradnika, ki* ne bi bil njen član. Oboroženi z do
bro vinsko kapljico in spojeni v trdni organizaciji, ki 
bo vedno in povsod čuvala naše koristi, bomo zma
gali na vinskih trgih s primernimi cenami za naš 
trud in našo delo. V slogi je moč! 

Navadno j« visokost cen odvisna od ponudbe in 
■od popraševanja po blagu. Ako jo torej več ponudb, 
kakor popraševanja, mora cena blaga pasti. Cena 
blaga lahko pade pod vrednost blaga, ako je zadosti 

ponudb, torej več pridelka, kakor konzuma ali upo
rabe. Vinska vrednost je danes pri producentu nižja, 
nego pri vinskem trgovcu, kateri je vino kupil in ne 
sam pridelal. Utegnejo pa priti časi, da so takšne 
razmere tudi narobe. V takem slučaju stoji kmet na 
slabšem stališču, nego trgovec. 

W, lanskem letu je bila pri producentu vinska 
sena 6—8 K za 1 liter in je bila primerna produkcij
skim stroškom. Prišel je pa krik o slabi valuti in 
vsak nestrokovnjak, predvsem špekulant in kapitalist 
si je nakupil vina in z njim verižil. Vsled vedno več
jega popraševanja, ker se je vsak hotel iznebiti svo
jega denarja in ga naložiti v blago, so vinske cone 
iv.oskočile od 12 do 18, 20, celo do 30 K za liter, tako 
da so tudi previdni vinski trgovci bili prisiljeni bla
go kupiti po nezdravi ceni. 

Tem okoliščinam so se pozneje pridružile pa še 
druge, kot štrajk železničarjev, pozneje nesrečna pre
poved za izvoz vina, neprimerno visoka vinska iz 
vozna carina itd., kar jo imelo za posledice, da se je 
vinski promet hipno ustavil, kakor če bi s sekiro od
sekal in tako je ostalo do sedaj. 

Visoki davki, kateri morajo biti plačani v go
tovini, zadenejo najobčutneje v prvi vrsti pravega 
producenta, kateri je vsled toga prisiljen, da se reši 
blaga, da dobi denarja, kajti davki morajo biti pla
čani in vino mora kmet oddati makari veliko pod 
vrednostjo. Toda kriea vsled tega še ai odpravljena, 

Vinske cene. 
Fr. RudL 

i in posledice bodo šele prišle in sicer do onega mes
■ ta, kjer tiči vzrok takega lahkomišljenega gospodar
: stva. Praktika bo vse to razkrila. Sicer bo potem že 
! prepozno, da bi se še dalo zamujeno rešiti. Kajti čas 

je ravno tako denar, kakor bkigo in zamujeni čas — 
kdo ga dobi nazaj? Ima ga tisti, kateri ga je znal v 
svoje namene izkoristiti. 

Cene za letošnja vina? Rad bi poznal tistega 
vedeža, kateri bi mogel o tem kaj zanesljivega po 
vedati. Splošna pravilna vinska cena za liter je bila 
tako nekako povprečna mezda navadnega kmetskega 
delavca v vinorodnih krajih, kot n. pr. 20 krajcarjev, 
dnevna mezda in en liter vina, 1 krona, zatem 3 K. 
lansko leto 6 kron in hrana, letos 8—20 K povprečna 
mezda v vinorodnih krajih, torej bi vinska cena 8— 
20 K za liter vina letošnjega pridelka bila nemogoča. 
Sedaj pa vprašanje: Kdo plača? Kje je kupec in 
kam so naj obrnemo? Ali na zaupanja vredne za
stopnike v inozemstvu, toda kje so in kdo jih pozna? 

Bo letošnji vinski pridelek nekaj izbornega, to
da prišli bodo židje in si napolniU svoje prazne so
de, torej kupec bo — pa kakšen! Kmet ga bo še ce
lo hvalil, češ, da je njegov prijatelj, ker mu je pri 
nesel saj nekaj denarja. 

Z ozirom na izvanredno dobro letošnjo kakovost 
vina in z ozirom na izvanredno razmere letošnjega 
lota priporočam: Ker pravilnih vinskih cen ne bomo 
dobili od nikoder in nikogar, naj so osnujejo kletar
ske zadruge s podporo državnega kredita. Te zadru
ge oi pa morale biti pod vodstvom strokovnjakov. — 
Končno pa kmet naj ne proda svojega vinskega pri 
delka vsakemu pritepenemn Židu, ampak samo pošte
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/.ati Hafio staro, že od nekdaj pri nas udomačeno kur 
10 pašno, ki je za naše kraje in za naše gospodarske 
razmeie brezdvomno najboljša. Razstava bo združe \ 
na s pouinimi predavanji in brezplačna. 

Prazni vinski sodi, s katerimi so naši vino
gradniki ali vinotrfci poslali vino v Nemško Avstrijo 
so prosti uvozne carine. Ako hoče kdo dobiti sode iz 
Nemške Avstrije nazaj, mora dokazati, da so sodi res 
njegovi. Najbolje, da ima vsak sod Žig njegovega 
lastnika. — V tej zadevi je pri ministrstvu ugodno po 
sredoval poslanec Kmetske zveze dr. Jos. Hohnjec. \ 

(GErpežen sadjevec. Pred nekaj tedni je nekdo v | 
„Slov» Gospodarju" pisal, kako se prideluje dober in j 
trajen sadjevec. Prav dobre nasvete daje, hvaležni ] 
smo mu, Samo ena reč je nekoliko nevarna, namreč i j 
ko si sadje stolkel ali zmlel, potem pusti drozgo 24 j 
ur v kadi — to je nevarno, ker se drozga vname in \ 
skiše. Poglejmo, kaj Še drugi sadjarji rečejo. Tako S 
pravi g. Anton Kosi v »Umnem kletarju" iz leta 1901 j 
stran 104: ^Nekateri sadjarji ne dado drozgalice, ki t 
jo dobe takoj v stiskalnico, marveč jo spravijo prej 
v posebne kadi, ki so podobne vrelnim kadem za čr
nino. M feh posodah ostane drozga pokrita itako, da 
stoji sok vedno na tropinah, in to kakih 12 ur; ako 
pa |e vreme bolj hladno, tudi 24 ur; — Ako nimamo 
vrelne kadi ali soda z vratci,, vzame se lahko za te 
namene vsaka druga čistaj kad, samo da je treba tu 
brozgo vsako uro dobro premešati« da se zabrani na* 
rejanje cika." Sadje samo že lepo diši, pri sadjevcu 
pa je boljše, če manj diši po sadju, zato je boljše , 
djati zmleto drozgo takoj v prešo. Tako piše sloveč 
sadjar Humek v Knjigi „Sadno vino ali sadjevec" iz 
leta 1917 na strani 29 takole:, *Sadje naj se zmelje 
neposredno pred iztiskavanjem, to se pravi, zmleto 
sadje je brez odloga iztisniti. Cim manj je sadje zre
lo, tem hitreje moramo vršiti* delo drugo za drugim. 
V vsakem oziru bi bilo napačno, ko bi drozgo pustih' 
po več ur ali celo več dni neiztisnjeno." 

Hmelj. Na hmeljskem trgu v Zatcu tudi v pre
tekli dobi ni bilo nobenega popraševanja po hmelju, 
in so bile cene za hmelj samo na papirju. Hmeljarsko 
društvo za Savinjsko dolino v Žalcu naznanja, da 
bo razposlalo na vse zaupnike vsebino brzojavke iz 
Žatca, v kateri bodo podane smernice glede hmeljs 
kih cen. Dotično brzojavko pričakuje društvo v naj 
krajšem Času. V Savinjski dolini so letos pridelali ze
io malo hmelja, komaj morda eno desetinko lanskega 
pridelka« 

Mletev žita, cene živini, Kožam, usnju, izvoz 
pridelkov. Kmetska zveza v Poljčanah je sklenila te 
le resolucije u „ V imenu vseh prebivalcev naše žup  i 
nije smo za naredbo z dne 29. novembra 1919, štev. j 
IZ1 »Uradni list", po kateri se je od 100 kg žita za i 
emletev smelo računiti samo 12 K in 2% za razpra
šitev. Odločno pa protestiramo proti naredbi, razgla
šeni v »Uradnem listu" št. 181 z dne 20. aprila 1920, ] 
v kateri se dovoljuje mlinarjem računiti mlevnino od 
100 kg žita a) z vodnim pogonom 45 K, b) na paro 
60 K, c) z motornim obratom 57 K. S tem odlokom so ; 
prizadeti v prvi vrsti kmetje, kmetski delavci in vsi \ 
sloji, kateri večinoma živijo od moke. Osobito se pa 
8 tem pomaga mlinarjem, moka, na mesto da bi bila 
cenejša, se podraži, ljudstvo pa postaja nezadovoljno 
do skrajnosti. Opozarjamo tudi na padanje cen pri 
živini, nasprotno je pa goveje meso pri mesarjih še 
vedno po 22 do 24 K 1 kg., surove kože se prodajajo 
po 38 K. Vsled tega so usnje in podplati tako dragi, j 

Ba se skoraj nihče na kmetih ne bo mogel obuti, o  j 
trool pa ne bodo mogli po zimi v šolo. Zahtevamo eno
glasno prost izvoz vina, sadja, jajc, potom zadruge 

!}& izvoz goveje živine, konj in svinj za zdravo valu
o ali pa za blago in železo." 

Poljedelske stroje raznih vrst, kot: vitle, mla
tilnice, žitne čistilne mline, sadne in grozdne mline, 
stiskalnice, pluge, reporeznice itd. ima v zalogi Iv. 
Hajny, Maribor, Aleksandrova cesta 45. Več o tem v 
inseratnem delu lista. 


